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ACTA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA EXTRAORDINÀRIA CELEBRADA EL DIA VINT-I-SIS
DE SETEMBRE DEL DOS MIL ONZE

A la vila de Roses  (Girona), el 26 de setembre de 2011

Quan són les 14:02 hores es reuneix a la  sala d'actes de la Casa Mallol, sota la presidència
del senyor, Carles Pàramo i Ponsetí,  alcalde president  de  la  corporació, el ple de
l’Ajuntament a l’objecte de celebrar sessió extraordinària d’acord amb la convocatòria que
s’ha repartit.

Són presents en el moment de començar la sessió:
Sra. Montserrat Mindan i Cortada Primer  tinent d'alcalde
Sr. Manel Escobar Yegua Segon tinent d’alcalde
Sra. Sílvia Ripoll i Cayuela Tercer tinent d’alcalde
Sr. Ángel Tarrero González Quart tinent d’alcalde
Sr. Marc Danés i Zurdo Cinquè tinent d’alcalde
Sr. Josep Ma. Mas Blanch i Ponce Sisè tinent d’alcalde
Sra. Sílvia Useros i Moyano Setè tinent d’alcalde
Sr. Juan Manuel Fernández i Martínez Regidor
Sra. Anna Jorquera i Navarro Regidora
Sr. Ambrosio Martínez i Olivares Regidor
Sr. Carlos López Expósito Regidor
Sra. Magda Casamitjana Aguilà Regidora
Sr. Carles Ferrer Casademont Regidor
Sra. Imma Carrion Ferrer Regidora
Sr. Francisco Martínez Pérez Regidor
Sr. Agustí Donat Romañach Regidor
Sra. Francisca Guijarro Muñoz Regidora
Sr. Francesc Giner i Ballesta Regidor
Sra. Ma. Àngels Arjona Crusellas Regidora

També hi assisteixen:
Senyora Mariel·la Roig Guitart Interventora en funcions, en substitució
de l’interventor  municipal de la Corporació
Senyora Ma. Teresa Sánchez Luna Tècnica en Administració General

Actua de secretari Fco. Luis MUÑOZ CAMEO, secretari general de la corporació.

Un  cop  l'alcalde  ha obert l'acte, s'entra a l'ordre del dia, es tracten els  afers indicats i es
prenen  els acords que  es detallen.

01.- MOCIÓ PRESENTADA PELS GRUPS MUNICIPALS DE GENT DEL POBLE-AM, DEL
PSC-PM I DE CIU EN SUPORT I DEFENSA DEL MODEL EDUCATIU DE L’ESCOLA
CATALANA I EN DEFENSA DEL MODEL D’IMMERSIÓ LINGUÏSTICA EN CATALÀ
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El senyor Francesc Giner Ballesta, portaveu del  GdP, llegeix  la moció del tenor literal
següent:

Els grups municipals Gent del Poble-AM, del PSC-PM i de CiU ens refermem en el nostre
compromís amb l’escola catalana i el seu model educatiu, que garanteix el coneixement de
les dues llengües oficials de Catalunya i és un pilar bàsic de la cohesió social.

Entenem que si s’ha posat en crisi el model, arran de la interpretació de la sentència del
Tribunal Constitucional espanyol respecte a l’Estatut de Catalunya aprovat en referèndum, i
a les lleis anteriorment aprovades i vigents al respecte, no es deu a un mal funcionament del
sistema educatiu sinó a motius polítics.

Per aquesta raó ens sumem a la iniciativa que promou l’entitat Som Escola, que agrupa un
conjunt de diverses entitats cíviques, culturals i de tot l’àmbit educatiu.

El Tribunal Suprem espanyol ha dictat tres sentències i el Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya una interlocutòria, que qüestionen el paper del català com a llengua vehicular de
l’ensenyament a Catalunya. Aquest fet atempta clarament contra l’escola catalana, un model
educatiu que ha funcionat amb èxit els darrers 30 anys, basat en la no separació des infants
i joves per raó de llengua i gràcies al qual la nostra societat gaudeix d’un bon servei
d’educació i cohesió social.

La immersió lingüística i la consideració del català com a llengua vehicular han donat força i
solidesa a aquest model, el qual ha estat objecte de reconeixement per part de diverses
institucions europees i internacionals i ha estat avalat per l’informe PISA 2009 de l’OCDE, en
el qual es constata que el nivell de coneixement de les dues llengües oficials a Catalunya és
elevat i que el castellà és aprés amb resultats idèntics a la resta de l’estat.

Aquest model lingüístic ha contribuït de manera decisiva a pal·liar el greu desequilibri que
viu el català, llengua pròpia de Catalunya, respecte el castellà, en diferents àmbits socials i
culturals, alhora que s’ha mostrat eficaç en l’acollida i l’arrelament dels infants i joves de les
darreres onades immigratòries, tot contribuint a mantenir la cohesió social del país.

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Roses pren els acords següents:

Primer: Manifestar el rebuig a les sentències del Tribunal Suprem espanyol i a la
interlocutòria del Tribunal Superior de Justícia que posen en perill el sistema d’immersió
lingüística als centres educatius de Catalunya i denunciar el risc seriós de trencament social,
desigualtat i discriminació que suposa aquesta ofensiva jurídica.

Segon: Refermar el nostre compromís amb el model català d’immersió lingüística, que no
només no pot aturar-se, sinó que cal que segueixi avançant, tenint en compte els reptes
plantejats per la societat del S. XXI, amb un alumnat que compta amb més de 100 llengües
d’origen.

Tercer: Reconèixer i agrair la tasca col·lectiva que ha fet possible aquest model, des dels
estudis del pedagog i historiador Alexander Galí al 1923, passant pel lideratge de
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l’Honorable Sr. Pere Pi-Sunyer, com a Conseller de la Generalitat restaurada l’any 1978 i
tots els governs que mai han dubtat a desenvolupar les tesis dels experts en aquesta
qüestió.

Quart: Donar suport a totes les iniciatives que determinin les institucions catalanes i la
ciutadania en aquest sentit.

Cinquè: Enviar aquesta moció al Tribunal Suprem espanyol, al Tribunal Superior de Justícia
de Catalunya, a Convivència Cívica Catalana, a l’entitat somescola. cat, als grups
parlamentaris de Catalunya, al Govern de la Generalitat, al Govern Espanyol i al Consell
Escolar Municipal de Catalunya. Exp. 3693/2011*.

INTERVENCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA

Sra. Imma Carrion.- Llegeix la seva intervenció que diu: “El nostre grup socialista dóna
suport completament a aquesta moció de suport al model educatiu català que hem elaborat
conjuntament el Grup de Gent del Poble, el Grup de Convergència i Unió i el Grup
Socialista.

El model d’immersió lingüística i la utilització del català com a llengua vehicular a les escoles
garanteix la cohesió social, doncs ha esdevingut la llengua comuna entre el nostre alumnat
procedent de multitud de països. En canvi, si apliquéssim la sentència del Tribunal Suprem
suposaria la segregació de l’alumnat en grups o aules diferents, depenent de la llengua
escollida.

Aquest model que s’està aplicant en el nostre país des de fa 30 anys garanteix el ple domini
de les dues llengües. –Això ho hem de tenir clar- Per una banda, està demostrat en els
informes PISA, que la mitjana de coneixement del castellà a Catalunya està per sobre de la
mitjana espanyola i per altra banda hem de mantenir el català com a llengua vehicular,
perquè degut a la manca d’utilització fora de les aules de la llengua catalana del nostre
alumnat, si no fos així, el català s’aniria perdent. Per tant, cal mantenir aquest model, si no
volem que el català es perdi.

D’altra banda, si ens centrem a la nostra població, cal dir que, en tots aquests anys, no hi ha
hagut cap conflicte per motiu de llengua, de la utilització del català ni cap queixa formal per
part de cap família. No hi ha hagut cap problema, els  nostres alumnes utilitzen sense
problema el català i el castellà indistintament, les comunicacions a les famílies es fan en
català i quan convé se’ls parla en l'idioma que podem. Això ha de quedar clar, no hi ha hagut
mai cap problema. I les aules d’acollida de les nostres escoles han estat un model de
funcionament durant tots aquests anys. -Aprofita per recordar que la companya de grup,
Magda Casamitjana, va ser una de les primeres professores d’aula d’acollida a les escoles i
instituts de Roses i és una feina molt gratificant veure com alumnat procedent de diversitat
de països s’integren, coneixen la nostra llengua, la nostra cultura i el català és el nexe d’unió
de tots ells-.
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Per acabar, només reiterar que el nostre grup està plenament d’acord amb el contingut
d’aquesta moció i farem les accions necessàries perquè el català continuï essent la llengua
de les nostres escoles”.

INTERVENCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PARTIT POPULAR

Sr. Manel Escobar.- Diu que evidentment, el Partit Popular no donarà suport a aquesta
moció pels següents arguments:

És important recordar que en aquesta sentència és l’exercici dels drets d’unes famílies que
han anat als tribunals per defensar el que consideren els seus drets bàsics. Ha estat una
sentència d’un tribunal basada en els drets constitucionals i legals la que ha dictaminat els
drets d’aquestes famílies i de totes les famílies catalanes. No és una sentència contra el
català, sinó que és una sentència a favor dels drets i les llibertats dels catalans.

El Partit Popular, com ja ha dit, proposa un model educatiu de trilingüisme, integrador, un
model de convivència lingüística i no d’enfrontament. Només enfronta qui prohibeix les
llengües o qui sanciona pel seu ús. Els populars catalans sempre hem estat a favor de la
llibertat lingüística en tots els seus àmbits: a l’escola, al carrer, al comerç, sense sancions,
quotes, imposicions o prohibicions.

La nostra és una política lingüística en positiu, que es basa en potenciar el català des del
foment i des de la llibertat. Volem que el català sigui una llengua vehicular i volem que el
català creixi cada dia més fort. Per això volem que sigui vist com una llengua de llibertat. El
català ha de ser la nostra llengua vehicular dins de la nostra escola pública, però el castellà
també ho ha de ser, hi ha moltes fórmules que això ho permeten, només falta voluntat,
llibertat i compromís.

Per tot l’exposat, el Partit Popular no donarà suport a una moció que demani que el Govern
no acati la sentència, que el Govern no compleixi la llei i que segueixi negant la pluralitat i la
realitat de Catalunya que és qui no respecta els drets i les llibertats dels ciutadans.

INTERVENCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ

Sra. Montserrat Mindan.- No creu que es vagi en contra de la llibertat per voler i desitjar que
tinguem un bilingüisme i, a més, perquè està demostrat que durant aquests trenta anys ha
donat resultat i que el nivell de coneixement de castellà és igual que a la resta d’Espanya,
però a més surten amb un nivell excel·lent de les dues llengües i a més sempre s’ha dit que
com més llengües desenvolupis, millor. Tan de bo sortíssim aprenent castellà, català i també
l’anglès i això és el que voldríem tots i per això intentarem i continuarem lluitant. Més enllà
del que suposa per l’intel·lecte, la llengua és una eina de les més útils pel que és la inserció i
la cohesió social.

El fet de conèixer la llengua fa que coneguis i vegis, segurament,  d’una altra manera la
cultura, les tradicions i tot allò que representa el país que t’està acollint.  Per altra banda, no
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sap si el català s’arribaria mai a perdre. De fet, el poble català ha demostrat que ni prohibint-
lo es perdrà el català. No el perdríem, però està clar que el segle XXI en el que estem i amb
tot el que hem aconseguit no podem tirar enrere i que tenim tot el dret a ensenyar-lo, a
parlar-lo i a defensar-lo.

Creu que això és el millor alegat que podem destinar als nostres fills, perquè tingui una
continuïtat ferma i més enllà que ferma, que ningú pugui dubtar que és la nostra llengua i
que no n’hi ha cap altra, tot i que som bilingües.

INTERVENCIÓ DE L’ALCALDIA

Alcalde.- Abans de passar a votació, només per quedar-nos amb el motiu de la moció.
L’alcalde vol fer referència a dos paràgrafs del text que llegeix a continuació:

“La immersió lingüística i la consideració del català com a llengua vehicular han donat força i
solidesa al model de casa nostra, el que ha estat objecte de reconeixement per part de les
diverses institucions europees i internacionals i ha estat avalat per l’informe PISA 2009 del
OCDE, en el qual es constata que el nivell de les dues llengües oficials a Catalunya és
elevat i que el castellà es après amb resultats idèntics a la resta de l’Estat. Aquest model
lingüístic ha contribuït, de manera decisiva a paliar el greu desequilibri que viu el català,
llengua pròpia de Catalunya, en diferents àmbits socials i culturals, alhora que s’ha mostrat
eficaç en l’acollida i arrelament dels infants i joves de les darreres onades immigratòries, tot
contribuint a mantenir la cohesió social del país.

En definitiva, tots, cadascú des del seu punt de vista, és el que desitgem, contribuir a
mantenir la cohesió social del nostre país.

Tot seguit es passa a votació i se n’extreu el següent resultat:

Vots a favor: Disset (17) Montse Mindan, Sílvia Ripoll, Marc Danés, Josep M. Mas Blanch,
Sílvia Useros, J. Manuel Fernández, Anna Jorquera, Ambrosio Martinez, Carles Ferrer,
Imma Carrion, Fco. Martinez, Agustí Donat, Francisca Guijarro, Magda Casamitjana,
Francesc Giner, Ma. Àngels Arjona i Carles Pàramo.

Vots en contra: Tres (3) Manel Escobar, Àngel Tarrero i Carles López.

Abstencions: Cap (0)

No havent-hi més assumptes a tractar, l’alcalde aixeca la sessió a les 14:14 hores, de la
qual cosa en dono fe.

L’ALCALDE-PRESIDENT EL SECRETARI GENERAL

Carles Pàramo i Ponsetí Fco. Luís Muñoz Cameo


